

ELDER LAW / DROIT DES AÎNÉS

La version française suit le texte anglais.

WHAT IS ELDER LAW?

Elder law is a specialized area of legal practice focused on addressing the unique needs and challenges of older adults. These laws encompass a broad spectrum of issues, including estate planning, healthcare decisions, protection against abuse and neglect, retirement benefits, and long-term care arrangements. The primary goal of elder laws is to safeguard the rights, dignity, and well-being of seniors by providing guidance, legal protections, and support as they navigate the complexities of aging in Canadian society.

KEY ASPECTS OF ELDER LAW IN CANADA:

- **Estate & Incapacity Planning:** Drafting wills, trusts, powers of attorney, and advance healthcare directives.
- **Elder Abuse, Neglect and Rights:** Representing victims of physical, emotional, or financial exploitation in places like retirement homes, long-term care facilities, and housing, and pursuing legal remedies against perpetrators.
- **Capacity & Guardianship:** Navigating court processes for substitute decision-making when an elder can no longer manage their own affairs.
- **Retirement & Benefits:** Advice on pensions, Social Security (CPP/OAS), and age-related insurance claims.
- **Incapacity & Protection:** Preparing, contesting, or enforcing mandates in case of incapacity, protective regimes, and tutoring.

PROFESSIONAL ORGANIZATIONS

- **Canadian Bar Association (CBA) Elder Law Section:** A national group of legal professionals who specialize in laws affecting seniors and promote legal improvements in this field.
- **Canadian Centre for Elder Law (CCEL):** A national organization that conducts research and develops educational tools specifically for legal issues related to aging.

FINDING A SPECIALIST

Most provinces have specialized legal clinics or referral services for seniors:

- **Advocacy Centre for the Elderly (ACE):** A community legal clinic specializing in senior-specific legal problems, primarily serving low-income seniors in Ontario.
- **Law Society Referral Services:** Most provincial law societies (e.g., [Law Society of Ontario](#) or the [Law Society of British Columbia](#)) offer referral services that can connect you to lawyers with a specific elder law focus.
- **Legal Aid:** Provincial legal aid programs may offer free or subsidized services for qualifying seniors.

These guides connect users with elder law lawyers across Canada and outline common legal concerns for seniors:

ELDER LAW IN QUÉBEC

The province of Québec is governed by the “Code Napoléon” laws as opposed to the rest of Canada, which is governed by the “Common Law”, a different set of laws. This is why it is recommended to use Québec lawyers and law firms specializing in elder law. Many are available, particularly in Montreal, that focus on issues such as incapacity mandates, elder abuse, and estate planning. Key firms include [Kalman Samuels Attorneys](#) and [Allen Madelin Avocats](#), which handle cases involving senior rights, protective regimes, and residential care disputes.

- **Private Firms:** Firms like Allen Madelin Avocats offer consultations to assess needs regarding seniors' rights.
- **Pro Bono/Clinics:** Some law faculties in Quebec provide in-house clinics for legal assistance.
- **Legal Aid:** Seniors (60+) may qualify for free legal services based on income.

For specific legal issues, it is recommended to search for an “*avocat-droit des aînés*” or “*elder law lawyer*” in Montreal or other regions of Quebec, including the Outaouais region.

+++++

QU'EST-CE QUE LE DROIT DES AÎNÉS ?

Le droit des aînés est un domaine spécialisé de la pratique juridique qui vise à répondre aux besoins et aux défis particuliers des personnes âgées. Ces lois couvrent un large éventail de questions, notamment la planification successorale, les décisions en matière de soins de santé, la protection contre la maltraitance et la négligence, les prestations de retraite, ainsi que l'organisation des soins de longue durée. L'objectif principal du droit des aînés est de protéger les droits, la dignité et le bien-être des personnes âgées en leur offrant des conseils, des protections juridiques et du soutien face à la complexité du vieillissement dans la société canadienne.

PRINCIPAUX ASPECTS DU DROIT DES AÎNÉS AU CANADA :

- **Planification successorale et de l'incapacité :** Rédaction de testaments, de fiducies, de procurations et de directives médicales anticipées.
- **Mauvais traitements, négligence et droits des aînés :** Représentation des victimes d'exploitation physique, psychologique ou financière dans des lieux comme les résidences pour aînés, les établissements de soins de longue durée et les habitations, ainsi que la poursuite de recours juridiques contre les auteurs des préjudices.
- **Capacité et tutelle :** Démarches judiciaires en vue de la prise de décisions substitutives lorsque la personne aînée ne peut plus gérer ses propres affaires.
- **Retraite et prestations :** Conseils sur les pensions, la Sécurité de la vieillesse (RPC/SV) et les réclamations d'assurance liées à l'âge.
- **Incapacité et protection :** Préparation, contestation ou mise en œuvre de mandats en cas d'inaptitude, de régimes de protection et de tutelle.

ORGANISATIONS PROFESSIONNELLES

- **Section du droit des aînés de l'Association du Barreau canadien (ABC) :** Un regroupement national de professionnels du droit spécialisés dans les lois touchant les personnes âgées et qui favorisent l'amélioration juridique dans ce domaine.
- **Centre canadien d'études sur le droit des aînés (CCEDA) :** Un organisme national qui mène des recherches et développe des outils éducatifs portant spécifiquement sur les enjeux juridiques liés au vieillissement.

TROUVER UN SPÉCIALISTE

La plupart des provinces disposent de cliniques juridiques spécialisées ou de services de référence pour les aînés :

- **Advocacy Centre for the Elderly (ACE) :** Une clinique juridique communautaire spécialisée dans les problématiques juridiques propres aux aînés, desservant principalement les personnes âgées à faible revenu en Ontario.
- **Services de référence des barreaux :** La plupart des barreaux provinciaux (p. ex., Barreau de l'Ontario ou le Barreau de la Colombie-Britannique) offrent des services de référence pour vous mettre en contact avec des avocats spécialisés en droit des aînés.
- **Aide juridique :** Les programmes provinciaux d'aide juridique peuvent offrir des services gratuits ou subventionnés aux aînés admissibles.

LE DROIT DES AÎNÉS AU QUÉBEC

La province de Québec est régie par le « Code Napoléon » alors que le reste du Canada est soumis à la « Common Law », un autre système juridique. C'est pourquoi il est recommandé de consulter des avocats et des cabinets spécialisés en droit des aînés au Québec. Plusieurs sont présents, notamment à Montréal et en région.

- **Cabinets privés :** Des cabinets comme Kalman Samuels Attorney et Allen Madelin Avocats offrent des consultations pour évaluer les besoins en matière de droits des aînés.
- **Pro bono / Cliniques :** Certaines facultés de droit du Québec proposent des cliniques juridiques internes offrant de l'aide juridique.
- **Aide juridique :** Les personnes de 60 ans et plus peuvent être admissibles à des services juridiques gratuits, selon leur revenu.

Pour des questions juridiques précises, il est conseillé de rechercher un « *avocat-droit des aînés* » ou « *elder law lawyer* » à Montréal ou dans d'autres régions du Québec, y compris l'Outaouais.